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Ü G Y V É D S É G 

Az ügyvédség helyzete és a közélet. 

Előttem fekszik a budapesti Ügyvédi Kamara ezévi 
jelentése. Vaskos kötet. 

A jelentések évről-évre nagyobb terjedelműek, mert 
a beléjük szoruló panaszok és sérelmek évről-évre töb-
bek, fájóbbak! 

És úgy érezzük, hogy ez a, fokozás nem mehet tovább 
sokáig és a jajkiáltások mellett nem mehetünk el csak 
egyszerűen egy rezignált kézlegyintéssel: „Általános je-
lenség", „Yilágszimptóma". 

Kétségtelen, hogy mindent nem várhatunk a kor-
mánytól, magunknak is cselekednünk kell. És úgy vél-
jük, hogy a cselekedeteknek nem a kamarai közgyűlése-
ken kirobbanó hangos kifakadásokban kellene megnyil-
vánulnia, és nem az esküdtbíróság működésének szüne-
telését odaállítani az ügyvédi bajok bűnbakjául. 

Az ügyvédi rend, mint a .magyar társadalom legkép -
zettebb, legf'üggetlenebb és legharcosabb tényezője, a 
múltban mindenkor intenzíven vett részt a közügyek in-
tézésében, mert helyzeténél és képességénél fogva veze-
tésre hívatott. A háború utáni közéletet nezve, azt ta~ 
pusztulhatjuk, hogy az ügyvédség szinte teljesen elvo-
nult a közélet mezejéről, az őt megillető helyet észrevét-
lenül átengedte a talán kevésbé hivatottaknak. És ez a 
helyzeti eltolódás két irányban volt káros. Az egyik szem-
pont, hogy maga a köz szenved amiatt, hogy talán nem 
egészen a vezetésre hivatottak intézik a különböző kom-
munitások sorsát és szabják meg tevékenységük irányát 
és így a közérdek végeredményben különböző érdekkép-
viseletek — gyakran az eszméi magasságokba felemel-
kedni nem tudó — párharca alatt nyög. A másik oldalról 
pedig káros, ez a passzivitás-magára az ügyvédi rendre 
nézve. Ez utóbbinál hangsúlyozzuk azonban, hogy nem 
abból a szempontból, mintha az ügyvédség fokozottabb 
közéleti szereplésétől kizárólag partikuláris érdekeket 
várnánk, mert a politikai, tapasztalatok — igen kis kivé-
teltől eltekintve — azt mutatták, hogy az ügyvéd közéleti 
szereplése nem merült ki speciálisan a kari érdekek ol-
talmazásában, hanem magasabbrendű jogérzékével és 
etikájával olyan általánosan egészséges és tiszta, légkör 
megteremtésében fáradozott, amely közvetve igen nagy 
szolgálatot és posszibilis helyzetet teremtett az ügyvéd-
ség egyetemének. 

Manapság divatos szólás-mondás, hogy: „Ügyvéd-
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ellenes tendencia van". Én ezt ilyen formában nem va-
gyok hajlandó elfogadni, hanem inkább azt állítom, hogy 
ügyvédi lethargia van. A magunk szűk közgyűlési ter-
méből elvész a hangunk a fórum nagy zajában, hanem ha 
közülünk minél több az exponensünk a fórumon, akkor 
a halk szavaknak is több a súlyuk. 

A „sok az eszkimó, kevés a fóka" elve gazdasági 
kérdés, ez a mi harcunk, ezt nekünk kell megvívnunk és 
e téren az államtól sokat nem várhatunk, de igenis el-
várhatjuk azt, hogy tengernyi gazdasági bajunk és küz-
delmünk közepette ne gáncsolják el a magyar igazság-
szolgáltatás nagyszerűségét és előrehaladásunkban ne 
szedjék fel a síneket és ne szűkítsék meg a mi igazi ter-
rénumunkat: ne építsék le a pert és a bíróságokat! 

Rövidlátó állami politika az, amelyik a bajokat tü-
netileg kezeli és nem néz egyebet, mint a fiskus pillanat-
nyi érdekeit. Azonban nemcsak az állam rövidlátó, ha-
nem — legyünk őszinték — jó magunk is azok vagyunk, 
akik a közélet mezejéről lassan leszorultunk, vagy le 
hagytuk magunkat szorítani. 

Mert ha az ügyvédség nagyobb számban s nagyobb 
lelkesedéssel venne részt a közéletben, ahol vezetésre van 
predesztinálva, eleve megakadályozná az olyan légkör 
megteremtését, amelynek a következménye az, hogy évek 
óta egyebet nem kapunk, mint orvtámadásokat a régi, 
klasszikus jogintézményeink és ezeken keresztül rendünk 
ellen. Csak egy olyan társadalomban lehet efemer értékű 
pénzügyi szempontokból az európai nívón álló igazság-
szolgáltatást lebalkánizálni, ahonnan hiányoznak kellő 
mérvben a vezetésre hívatott, képzett és egészséges szo-
ciális és jogérzékkel bíró szabad ügyvédek! 

Mindennek, megvalósítása pedig nem ábránd, csupán 
egy kis céltudatos, szívós munkára van szükség és akkor 
amilyen mértékben foglal helyet a fórumon az ügyvéd, 
olyan mértékben fognak a kamarák évi jelentéseit tartal-
mazó kötetek füzetekké vékonyodni. 

Dr. kisleéli Szalciy Zoltán. 

A budapesti ügyvédi kamara jelentése évről-évre 
szomorúbb képét tükrözi az ügyvédségnek. A szűk hatá-
rok közé szorított ország sanyarú gazdasági viszonyai 
magukban véve is nagy bajt jelentenének az ügyvédi 
karra nézve, amely Nagy-Magyarországból nemcsak át-
hozta a túldimenzionáltságát, hanem még növelte is ezt 
a bajt a menekült ügyvédek és a tisztviselőkből ügyvé-
dekké vált új kartársak száma. Sajnos, ez a kóros szapo-
rodás az 1929. évben sem állott meg, mert — ha kis mérv-
ben is — még mindig növekedett a budapesti kamarában 


